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Drönare i alla upptänkliga 

former och ett stabilt 

cyberförsvar är två av 

Ukrainas starkaste kort 

i kampen mot Ryssland. 

Det konstaterar 

operations ledningen 

hos Försvarsmakten i en 

rapport om lärdomar  

av kriget.

R
yssland har 
attackerat Ukraina 
och det är krig i 

Europa. För att överleva 
på stridsfältet använder 
båda sidorna ny materiel 
och teknik samtidigt som 
de utvecklar taktik och 
stridsteknik. 

– I och med att Ukraina 
har fått stöd av en rad 
västerländska länder har 
de utvecklat en hybrid av 
gammalt sovjetiskt tänkande, 
västerländska influenser och 
nytt tänkande som bygger 
på egna erfarenheter, säger 
Carl-Johan Edström, chef 
för operationsledningen i 
Högkvarteret.

Sedan det ryska fullskaliga 
anfallskriget mot Ukraina 
inleddes i februari 2022 har 
Försvarsmakten kontinuerligt 
följt vad som händer och 
inhämtat erfarenheter 
och information. Nu har 
man lämnat en rapport till 
regeringen med fördjupade 
lärdomar och erfarenheter 
från kriget i Ukraina. Här 
är några av de viktigaste 
punkterna.

1.
DRÖNARE – EN SCHWEIZISK 
ARMÉKNIV  
Drönare används för 
en rad uppgifter som 
spaning, övervakning och 
bekämpning. Men också 
som skenmål för att lura 
motståndaren att blotta sina 
luftförsvarssensorer som då 
kan slås ut.

Med obemannade 
farkoster har Ukraina 
exempelvis lyckats sänka 
runt en tredjedel av den 
ryska Svartahavsflottan. 
Äldre ryska artilleriförband 
har också ökat effektiviteten 
genom att använda 
obemannade farkoster för att 
upptäcka mål. Därmed kan de 
beskjuta ukrainska positioner 
inom bara ett par minuter. 

Det mest effektiva 
obemannade vapensystemet 
är den så kallade 
kamikazedrönaren. Den 
utgör många gånger ett 
större hot än konventionellt 
artilleri.

Fördelen med obemannade 
farkoster är att de är 
relativt billiga – i synnerhet 
de massproducerade 
”konsumentmodeller” som 
används i hög utsträckning. 
Men förlusterna är stora. 
Vissa månader har Ukraina 
tappat upp emot 10 000 
drönare.

2.
… OCH EN PARADOX 
”Eftersom stridsfältet är 
så enormt övervakat av 
drönare och andra sensorer 
måste förbanden sprida 
ut sig i mindre enheter för 
att undgå upptäckt. Kriget 
utkämpas därför främst 
av mindre enheter som är 
svåra att kraftsamla för att 
uppnå operativ effekt. En 
situation som främst påverkar 
Ukraina”, säger Carl-Johan 
Edström.

5 INSIKTER F R



13  |  forum |  04/2024

3.
SYNKADE 
LUFTSTRIDSKRAFTER 
Varken Ryssland eller 
Ukraina har haft förmågan 
att få till ett luftherravälde. 
Men Ukraina har till skillnad 
mot Ryssland skapat en 
central ledning av sina 
luftstridskrafter, vilket har 
medfört att de har lyckats 
stå upp mot en betydligt mer 
kvalificerad motståndare. 
Bland annat genom att tidigt 
upptäcka och skjuta ner 
ryska kryssningsrobotar och 
ballistiska robotar.

4.
CYBERFÖRSVAR
Olika former av cyberattacker 
är återkommande inslag 
i kriget, inte minst från 
rysk sida. Ukraina skapade 
redan vid krigets start 2014 
en organisationsstruktur 
för att hantera cyberhot 
och hålla igång både 
militära och kommersiella 
ledningssystem. 
Välutbildad personal är en 
framgångsfaktor.

5.
UKRAINA ÄGER 
BERÄTTELSEN 
Ett krig handlar inte bara 
om att slå ut motståndarens 
olika vapensystem. För att 
lyckas behöver man också 
äga berättelsen om vad 
som faktiskt händer och 
varför. Ukraina har bland 
annat lanserat kampanjer 
i sociala medier riktade till 
befolkningen i länder som 
har skänkt vapensystem. 
Där tackar de ödmjukt för 
stödet och ofta med ett 
humoristiskt inslag. Till 
skillnad mot Ryssland har 
Ukraina också skaffat sig 
en bred situationsförståelse 
och lägesbild för att på 
så sätt få ett övertag i 
informationsmiljön. 

Artikeln bygger på Försvarsmaktens rapport ”Fördjupade lärdomar och erfarenheter från kriget i Ukraina”.
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E
n mycket snäv fram-
tidsspaning: Den 1 
oktober. Väckarklock-
an ringer, visar 06.00. 

Mannen vänder sig i sängen, 
reser sig halvt och stänger av 
alarmet. Sjunker tillbaka ner 
i kudden, ligger kvar under 
täcket. Andas ut. 

Så var det över. Det inrutade 
livet, kraven, ansvaret. Upp-
giften att leda organisationen 
som ska försvara Sverige och 
dess allierade mot väpnat 
angrepp. Upprätthållandet 
och vårdandet av ämbetet ÖB, 
Sveriges överbefälhavare. 

För första gången på 40  år 
vet han inte vad han ska göra 
under dagen. Eller rättare 
sagt, för första gången på 40 år 
(visst, det är aningen hårdra-
get) är det helt och hållet upp 
till honom själv vad han ska 
göra.

– Det är klart att det blir 
skönt, det blir något av en lätt-
nad, säger Micael Bydén när 

Försvarets Forum intervjuar 
honom i mitten av augusti.

– Samtidigt är det ju helt 
okänd terräng för mig.

”VAR DIG SJÄLV”
Vi sitter i ett konferensrum 
strax intill ÖB:s kontor på 
Högkvarteret. Intervjun blir 
den sista för Försvarets Forum. 
Jag har bara dagar tidigare 
intervjuat Michael Claesson, 
som den 1 oktober flyttar in i 
rummet som Micael Bydén har 
gjort till sitt under de nio år 
han varit ÖB. Möjligen bidrar 
det faktum att det är just 
Michael Claesson som tar över 
befattningen något till känslan 
av lättnad. De två har länge 
jobbat nära varandra och delar 
syn både på ledarskap och på 
vad som krävs av Försvarsmak-
ten i dag. När jag frågar vilket 
råd Bydén vill ge Claesson 
svarar han snabbt:

– Jag behöver inte ge honom 
några råd. 

Men så får han ett ändå. 
– Han ska bara fortsätta 

jobba på samma sätt han gör 
nu, vara sig själv och känna 
att han är just rätt man på rätt 
plats. Annars hade regeringen 
inte gett honom jobbet.

Det var det råd han själv fick 
när han klev på som ÖB den 
1 oktober 2015. Han minns 
dagen tydligt, ceremonin på 
Karlberg, ”fjärilarna i magen” 
och hur det första han gjorde 
när själva överlämningen från 
Sverker Göransson var klar, 
var att prata med några av 
kadetterna. ”Jag sände signaler 
att jag har höga förväntningar 
på dem”, och försökte samti-
digt greppa det faktum att de 
var ”hans” nu, hans ansvar.

Nio år är en lång tid. Hur har 
tiden som ÖB förändrat dig som 
person?

– Jag har ju en massa erfa-
renheter och kunskaper som 
jag inte hade tidigare. Men i 
grund och botten är jag samma 
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UPPDRAGET 
SLUTFÖRT

TILLTAGANDE OSÄKERHET I VÄRLDEN, REKORDARTAD TILLVÄXT 
OCH OMSTÄLLNING, EN SAMHÄLLSHOTANDE PANDEMI OCH 

SVERIGES NATOANSLUTNING. MICAEL BYDÉNS NIO ÅR SOM ÖB 
ÄR HISTORISKA I SÅ MÅNGA LAGER OCH ROLLEN HAR RIMLIGEN 

VARIT DEN TUFFASTE SEDAN ANDRA VÄRLDSKRIGET. NU SER HAN 
FRAM EMOT ATT KUNNA SLÄPPA GREPPET.

Text Henrik Lundqvist Rådmark/FST Komm
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General Micael Bydén ser fram  
emot att landa under hösten.



person. Jag var liksom fär-
digdanad som officer. Så i det 
perspektivet är jag inte någon 
annan. Men jag är ju förhopp-
ningsvis klokare, säger han.

Och möjligen, påpekar han, 
har han i ännu högre grad 
än tidigare kommit att förstå 
hur viktigt det är att sätta 
mål, ”strategiska mål som blir 
den ledstång du har under en 
längre period, kanske till och 
med hela din period”. 

– Det är väldigt lätt i en 
sådan här stor organisation 
att man blir kraftsplittrad, att 
man far iväg i olika riktningar. 
Men man får aldrig deviera 
från ledstjärnan, som är krigs-
förband och effekt i centrum.

Hur skulle du säga att För-
svarsmakten skiljer sig i dag 
mot för nio år sedan?

– Vi har kommit ifrån myck-
et av problematiseringen som 
fanns då, och som präglades 
av diskussioner kring tillkor-
takommanden. Nu finns det en 
mental inställning att nu får vi 
göra det vi kan med det vi har. 

VILLE GÖRA MER
Han pekar också på hur 
myndighetens förtroende-
kapital har växt både bland 
medborgarna och på politisk 
nivå. Det ger även en nöd-
vändig boost åt det interna 
självförtroendet, något som är 
helt avgörande för att myndig-
heten ska kunna göra sitt jobb 
”och leverera varje dag över 
nivåer för vad man kan ställa 
krav på”.

Vad har varit svårast under 
dina nio år?

– Den största utmaningen 
har varit att hinna med det 
man känner att man skulle 
vilja göra. Jag har exempelvis 
satsat mycket av mitt person-

liga kapital på att stävja oväl-
kommet beteende, men kan 
känna att jag hade behövt ägna 
ännu mer tid åt det, eftersom 
jag inte har lyckats komma så 
långt som jag ville. Ovälkom-
met beteende, kränkningar ska 
inte finnas i vår organisation.

Vad har varit roligast?
– Det handlar mycket om 

möten med människor. Per-
sonal, värnpliktiga, frivilliga 
och inte minst soldater inom 
hemvärnet. Och det har varit 
väldigt kul att vara med om 
försvarsmaktsövningarna 
2017 och förra året. 

Micael Bydéns två resor till 

Ukraina, 2017 och 2023,  är 
två händelser som gjort djupt 
intryck på honom. 

–  Jag fick förmånen att ta 
mig hela vägen ut mot fronten 
och träffa de som använde vår 
materiel i form av CV 90 och 
Archer. Och mina två möten 
med president Zelenskyj 
kommer nog leva kvar länge i 
minnet. Han är en fantastisk 
person som mitt i allt det här 
ser individen. Sådant impone-
rar på mig. 

Micael Bydén var Sveriges 
ÖB under nio år, i en tid då ut-
vecklingen i världen ledde till 
den farligaste perioden sedan 

CHEFSBYTE

’’Mina två möten med president Zelenskyj 
kommer leva kvar länge i minnet. Mitt i allt det 
här ser han individen. Det imponerar på mig.’’
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Natos generalsekreterare Jens 
Stoltenberg besökte Berga i oktober 

2017.
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andra världskriget. Försvars-
makten hade nyss gått från att 
ha betraktats som nära nog en 
marginell myndighet (minns 
att statsminister Reinfeldt kall-
lade Försvarsmakten ”särin-
tresse” 2013), till att hamna i 
skarpt fokus hos politiker och 
medborgare. 

KÄNNS I HJÄRTAT
Att i ljuset av det lämna po-
sitionen som chef för Försvars-
makten och Sveriges högste 
militära befälhavare, och det 
ansvar det innebär, vore rimli-

gen en lättnad för varje person 
som innehaft befattningen. 
Men möjligen också något som 
inte låter sig ske utan vissa 
känslomässiga svårigheter.  

Micael Bydén påpekar att 
han aldrig har haft någon an-
nan arbetsgivare och att han i 
Försvarsmakten har formats, 
”danats”, till den han är i dag. 
Organisationen, eller snarare 
människorna i den, har blivit 
som en familj och ”nu är dags 
att flytta ut ur huset”. 

– Det kommer nog kännas 
lite här innanför bröstbenet. 
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’’ Organisationen, eller snarare människorna  
i den, har blivit som en familj och ’nu är dags  

att flytta ut ur huset’ ’’ .

HÄNDELSRIKA NIO ÅR  
FÖR MICAEL BYDÉN
Ett urval av händelser under  
general Bydéns tid som ÖB.

 2015: Medvetenheten om ett 
försämrat omvärldsläge ökar.

 Försvarsbeslut 2015: Ökade 
anslag och balansering mellan in-
ternationella insatser och nationellt 
försvar. 

 2017 skyldigheten att mönstra 
och genomgå grundutbildning med 
värnplikt återupptogs.

 På nationaldagen 2018 övas 
hemvärnslarm i den största hem-
värnsövningen sedan 1975.

 Försvarsbeslut 2020: Ytter-
ligare resurser. Återetablering av 
regementen och flottilj. 

 I februari 2022 gör Ryssland 
och Kina gemensam sak i ett ge-
mensamt uttalande mot utvidgning 
av Nato. Rysslands utrikesminister 
Lavrov skickar brev till OSSE-
länder om säkerhetsgarantier och 
den 24 februari inleder Ryssland 
ett storskaligt invasionskrig mot 
Ukraina. 

 18 maj 2022: Sverige ansöker 
om Natomedlemskap.

 7 mars 2024: Sverige blir 
medlem av försvarsalliansen Nato.

 Svenskt militärt stöd till 
Ukraina.

 Internationella insatser (t.ex. 
i Afghanistan, Mali, Somalia, 
evakueringsoperation från Kabul i 
augusti 2021).

 Steg för steg gemensam 
försvarsplanering med Finland och 
övriga Nordiska länder. 

 Ledning för ett starkare 
försvar med en FST och FgC/
StridskraftC med mandat.

 Slutligt införande av trebefäls-
systemet.

 Omfattande ekonomiska 
satsningar på personal i löner 
och villkor (ÖB Dagorder augusti 
2022)

 Viktiga steg i utvecklingen av 
totalförsvaret.

 FMÖ 17 och 23 (Aurora 17, 
Aurora 23)

Micael Bydén i en afghansk flygsimulator under sitt besök i Afghanistan 
2016 – fem år efter att han tjänstgjorde som stabschef i Mazar-e Sharif.
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OLOF THÖRNELL
Försvarsgren: Armén
Verksam: 1939-1944
Om perioden: Thörnells 
tid som överbefälhavare 
präglades givetvis av 
andra världskriget, då 
han också fick mycket 
kritik för att göra stora 
eftergifter till tyskarna 
och för att han den 
sjunde oktober 1940 
mottog storkorset av 
Tyska örnens orden 
ur prinsen av Wieds 
hand med ordensbrev 
undertecknat av Hitler.

HELGE JUNG
Försvarsgren: Armén
Verksam: 1944-1951
Om perioden: Jung var 
väldigt aktiv i debatten 
kring försvaret, inte bara 
under sin tid som ÖB, 
utan kanske framför 
allt dessförinnan, då 
han som medverkande i 
1930 års försvarskom-
mission bland annat var 
en drivande kraft bakom 
riksdagsbeslutet om 
en tioårig upprustning 
1938.

Under andra världs-
kriget förordade Jung 
stöd till Finland i kriget 
mot Sovjetunionen och 
uttryckte, efter att han 
hade efterträtt Thörnell 
som ÖB, motstånd mot 
baltutlämningen och 
ville att Sverige skulle 
närma sig Nato.

NILS SWEDLUND
Försvarsgren: Armén
Verksam: 1951-1961
Om perioden: Under 
sina tio år som ÖB, den 
längsta perioden någon 
hittills har innehaft 
ämbetet, var Swedlund 
bland annat förknippad 
med utvecklingen 
av ett svenskt 
kärnvapenprogram, där 
han förespråkade den 
så kallade ”svenska 
linjen”, det vill säga att 
ha en helt inhemsk 
produktionskedja. 
Swedlund medverkade 
också i (det länge 
hemliga) arbetet för 
att bilda en svensk 
motståndsrörelse i 
händelse av en sovjetisk 

invasion, den så kallade 
Stay behind-rörelsen.

TORSTEN RAPP
Försvarsgren: 
Flygvapnet
Verksam: 1961-1970
Om perioden: Efter tre 
överbefälhavare som 
alla kom från armén, 
blev Torsten Rapp första 
officer från flygvapnet 
att inneha posten. 
Under Rapps tid som 
Försvarsmaktens högsta 
chef omorganiserades 
myndigheten, bland 
annat genom större 
samordning mellan 
armén, flygvapnet 
och marinen. Om 
föregångaren 
Swedlund var den 
främste förespråkaren 
för ett svenskt 
kärnvapenprogram 
blev Rapp den som 
slutgiltigt satte stopp för 
planerna. I stället för en 
satsning på en svensk 
atombomb prioriterade 
Rapp produktionen av 
attackflygplanet AJ 37 
Viggen.

STIG SYNNERGREN
Försvarsgren: Armén
Verksam: 1970-1978
Om perioden: 
Synnergren var en 
stark förespråkare för 
värnpliktssystemet 
och det var han 
som, efter Rapps 
inledande initiativ, på 
allvar införde Viggen. 
Annars förknippas 
Synnergrens tid som 
ÖB i hög utsträckning 
med frågor kring 
underrättelsetjänsten, 
då det var under denna 
period som det hemliga 
underrättelseorganet IB 
avslöjades (1973). 

LENNART LJUNG
Försvarsgren: Armén
Verksam: 1978-1986
Om perioden: Den 
första oktober 1981 
gick den sovjetiska 
ubåten U-137 på grund 
i skärgården utanför 
Blekinge och det var 
en händelse som kom 
att prägla återstoden 
av Ljungs tid som ÖB. 
Ljung samarbetade nära 

ALLA DESSA 
ÖVERBEFÄLHAVARE

Sverige fick sin första 
överbefälhavare för krigsfall 
under pågående världskrig 
1939. Tidigare var respektive 
försvarsgren – armén, 
marinen och flygvapnet – 
direkt underställd Kungl. 
Maj:t och chefen för 

Försvarsstaben var den 
högsta gemensamma militära 
befattningen. 1942 beslöts 
att en överbefälhavare skulle 
finnas även i fredstid. 

Även efter att befattningen 
ÖB hade inrättats var kungen 
formellt högsta befälhavare 

i Försvarsmakten. Så var det 
fram till 1975, då grundlagen 
ändrades och därmed också 
kungens roll i Sveriges 
försvar. Kungen har än i dag 
kvar sina militära grader, 
general och amiral. 



statsminister Thorbjörn 
Fälldin under perioden 
och Ljungs rapport 
om händelsen uteslöt 
att ubåten hamnat på 
svenskt territorium 
av misstag. Därför 
yrkade han på ett ökat 
ekonomiskt stöd till 
militären.

BENGT GUSTAFSSON
Försvarsgren: Armén
Verksam: 1986-1994
Om perioden: 
Gustafssons period 
som ÖB präglades till 
en början av fortsatt 
ubåtsjakt, men kom 
allt mer att handla om 
Berlinmurens fall och 
Warszawapaktens 
upplösning. Även om 
effekterna både för 
omvärlden och för 
svensk försvarspolitik 
blev än tydligare under 
nästa överbefälhavare.

OWE WIKTORIN
Försvarsgren: 
Flygvapnet
Verksam: 1994-2000

Om perioden: Med 
Berlinmurens fall 
förändrades det 
politiska läget 
och hotbilden mot 
Sverige i grunden. 
Utan en hotande 
supermakt i öster så 
inleddes omfattande 
nedskärningar inom 
försvarsmakten, både 
1994 och 1996 års 
försvarsbeslut pekade 
i den riktningen. 
Wiktorin var också 
den första ÖB under 
vilken Försvarsmakten 
var en formell 
myndighet. Tidigare 
hade Försvarsmakten 
bestått av flera olika 
myndigheter som var 
och en lydde direkt 
under regeringen i 
vissa frågor. 1994 slogs 
Försvarsmakten ihop till 
en myndighet, och det 
gav ÖB en starkare roll 
och ett större ansvar.

JOHAN HEDERSTEDT
Försvarsgren: Armén
Verksam: 2000-2003
Om perioden: 

Efter 1990-talets 
nedskärningar gick 
Försvarsmakten 
från invasionsförsvar 
till insatsförsvar. 
Hederstedt blev 
huvudansvarig 
att  genomföra 
omställningen, men 
fick kritik för vad som 
uppfattades som 
saktfärdighet och för 
att ha misslyckats med 
att göra omställningen 
kostnadseffektiv.

HÅKAN SYRÉN
Försvarsgren: Marinen
Verksam: 2004-2009
Om perioden: 
Med Håkan Syrén 
fick Försvarsmakten 
sin första ÖB med 
bakgrund i marinen. Mot 
slutet av Syréns tid som 
ÖB rekommenderade 
EU-ländernas 
försvarschefer att 
Syrén skulle bli 
näste ordförande i 
Europeiska unionens 
militärkommitté 
(EUMC). Utnämningen 
bekräftades den 8 

december 2008 av 
Europeiska unionens 
råd och Syrén utsågs för 
en period på tre år med 
början den 6 november 
2009. 

SVERKER GÖRANSON
Försvarsgren: Armén
Verksam: 2009-2015
Om perioden: 
Göransons period som 
ÖB präglades, precis 
som föregångarnas, 
av nedskärningar 
och omställningen 
från invasions- till 
insatsförsvar. Flera 
gånger var också 
Göranson högljudd i sin 
kritik mot omställningen 
och det svenska 
försvarets ekonomi. 
Göranson menade till 
och med att man kunde 
bli tvungen att lägga ner 
en hel försvarsgren om 
inte medel sköts till och 
att höjda budgetanslag 
skulle vara nödvändiga 
från 2015.
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Olof Thörnell Helge Jung Nils Swedlund Torsten Rapp Stig Synnergren

Bengt 
Gustafsson

Owe Wiktorin Johan 
Hederstedt

Håkan Syrén Sverker 
Göranson

Lennart Ljung
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Generallöjtnant 
Michael Claessons 
goda humör smit-
tar av sig på mötet. 

Övriga mötesdeltagare faller 
gärna in i hans lätt humoran-
strukna ton och stämningen 
är avspänd, trots det något 
torra ämnet arbetsmiljö. Och 
trots att rummet är trångt och 
alldeles för varmt. 

Michael Claesson är av allt 
att döma omtyckt och respek-
terad av många. När regering-
ens utnämning av honom till 
ÖB meddelades i juni haglade 
virtuella ryggdunkningar och 
glada tillrop i sociala medieflö-
den. Han berättar att han ”är 
stolt över och tacksam för” det 
stöd han känner från organisa-
tionen, men inser samtidigt att 
förtroende är en färskvara. 

Förmiddagen tillbringade 
han på Försvarshögskolan och 
i Engelbrektskyrkan i Stock-
holm, där avgående elever vid 
Högre officersprogrammet 
firades. Claesson var där som 
hedersgäst och en av dem som 
delade ut examinationsbevis 
och stipendier i kyrkan. 

– Utbildning ligger mig 
särskilt varmt om hjärtat. Dels 
för att det är så viktigt för att 

få alla delar i vår verksamhet 
att fungera bra, dels för att jag 
gärna delar med mig av mina 
egna kunskaper och erfarenhe-
ter som jag samlat under 40 år 
i Försvarsmakten.

SJUÅRIG BOKMAL
Kanske har Claessons 
första egna skolerfarenheter 
bidragit till hans särskilda in-
tresse för utbildning. När han 
som sjuåring kom till skolan 
hemma i Bankeryd hade han 
redan lärt sig läsa – med hjälp 
av tv:ns undertexter – och fick 
ägna svensklektionerna åt att 
rita. 

– Men jag hade redan som 
barn en kunskapstörst och vilja 
att utvecklas. Som sjuåring 
började jag gå till biblioteket 
och låna böcker, främst om 
historia. Och när man läser om 
historia kommer man ganska 
snabbt i kontakt med mänsklig 
konflikt och militära saker. Så 
ur detta föddes ett intresse för 
militära ting.

Så. Där startade hans kar-
riär, kan man säga. Han visste 
i vart fall redan innan han som 
nittonåring ryckte in i lumpen 
1984 att han skulle bli officer. 
Utbildningen skedde i Boden, 

på I 19/P 5 och så kom pan-
sarvapnet att bli hans hemvist 
inom det militära. 

1984 var också året då han 
träffade Åsa, som snart skulle 
bli hans fru. De är fortfarande 
gifta, har tre vuxna barn och 
det står helt klart att familjen 
inte bara är viktig, utan helt 
nödvändig för Claesson. Det 
är där han får energi, stöd och 
kraft som från inget annat håll, 
förklarar han. 

1996, Hovdala övnings-

fält utanför Hässleholm. 
Kompanichef Claesson får ett 
telefonsamtal under pågå-
ende övning med stridsvagn. 
Brigadchef Leif Nilsson inleder 
med några korta artighetsfra-
ser och ställer sedan frågan: 
Skulle Claesson kunna tänka 
sig att åka till Tyskland i stället 
för till Stockholm?

TYSK MILSTOLPE
Han utvecklar frågan 
och förklarar att Claesson har 
fått en inbjudan från tyska 
försvarsmakten att gå utbild-
ning Führungsakademie der 
Bundeswehr i Hamburg, som 
driver den tyska generalstabs-
utbildningen (motsvarande 
Chefsprogram i Sverige, i dag 
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CHEFEN
KUNSKAPSTÖRSTEN SOM DREV SJUÅRINGEN MICHAEL CLAESSON 
TILL BIBLIOTEKET FINNS KVAR. LIKSOM I VISS MÅN OTÅLIGHETEN. 

NÄR HAN DEN 1 OKTOBER TAR ÖVER SOM ÖB KOMMER HAN  
TILL JOBBET VÄL FÖRBEREDD, PÅTAGLIGT HUNGRIG.

Text Henrik Lundqvist Rådmark/FST Komm  Foto Linus Ehn
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Michael Claesson blir ÖB den 1 oktober.



HOP 12). Planen var alltså att 
gå Chefsprogram i Stockholm. 
Förfrågan från den tyska sko-
lan var mycket oväntad. Aldrig 
tidigare hade någon svensk of-
ficer gått den nationella tyska 
utbildningen, eftersom de bara 
antog officerare från EU- eller 
Nato-länder. (Sverige är EU-
medlem sedan 1995.)

 – Det tog ungefär tio mi-
nuter för mig och min fru att 
enas om att det vore kul och gi-
vande att bo tre år i Tyskland.

INTERNATIONELLT KLIV 
Han lyfter utbildningstiden 
i Tyskland som en avgörande 
milstolpe. Både för familjen 
och för den egna karriären. 
Barnen gick i tysk skola och 
lärde sig språket så till den 
grad att de tyckte det var job-
bigt att behöva prata svenska 
hemma, och hustrun var 
hemma med barnen. Karriär-
mässigt var det ett steg som 
Claesson haft nytta av nästan 
varje dag sedan dess. Det var 
hans första riktiga kliv ut på 
den internationella arenan. Av 
de 60 eleverna var 16 från an-
dra länder än Tyskland. Bland 
hans kurskamrater finns tyska 
ÖB, eller rättare försvarschef, 
liksom tyska marinchefen och 
tillträdande stabschefen på 
Natohögkvarteret Shape … 
Bland flera andra.

– Det underlättar förstås 
många internationella kontak-
ter i dag.

En annan särskilt viktig del i 
karriären är hans sex månader 
som kontingentschef och tak-
tisk chef för den multinationel-
la styrkan Task Force Northern 
Lights, i Afghanistan-insatsen 
2012–13. 

– Att ha gått igenom hela 
den perioden, förberett sig 

på det värsta – vi hade inga 
jättesvåra upplevelser – men 
att som chef få utöva det totala 
ansvaret för mer än 500 männ-
iskor i en miljö som präglas 
av mänsklig konflikt. Att lösa 
uppdraget och få tillbaka alla 
utan fysiska skador. Det kän-
des stort. Det var ett ”defining 
moment”, att få den upplevel-
sen, beskriver han.

Hans internationella erfa-
renheter kommer självfallet 
särskilt väl till pass när han 
tar över som Sveriges ÖB den 
1 oktober. 

Var det ett svårt beslut att 
tacka ja?

– Jag funderade förstås 
mycket och diskuterade det 
med min fru. Men nej, det var 
inte svårt. Jag har samma driv-
kraft som alltid, som handlar 
om det grundläggande upp-
draget. Nämligen att försvara 
Sverige – och nu även allierade 
– mot väpnat angrepp. Det 
har alltid stått som i eldskrift 
för mig och är viktigare nu än 
någonsin.

Han är ännu när intervjun 
görs chef för Försvarsstaben, 
inte Sveriges ÖB. Fokus ligger 
naturligtvis på det nuvarande 
jobbet och han drar sig för att 
formulera sig allt för konkret 

CHEFSBYTE

’’Att lösa uppdraget och få tillbaka alla utan 
fysiska skador. Det kändes stort. Det var ett 

defining moment.’’
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Michael Claesson är hårdrockare i själ 
och hjärta. Och sätter sig ibland med 

gitarren eller vid eltrummorna hemma.



om vad han tänker göra som 
ÖB. Men ett är glasklart: För-
svarsmakten behöver fokusera 
på leverans, understryker han. 

– Vi behöver åstadkomma 
bästa möjliga förmåga hos 
våra krigsförband i dag. Vi 
har som organisation haft en 
besvärande tendens – som 
en följd av resursknappheten 
under många år – att flytta lös-
ningar på problem in i framti-
den. Det har varit lite av ”2035 
kommer den här prylen och då 
kommer allting vara löst”. 

Nu, menar han, ”måste vi 
ha ett mycket mer närliggande 
fokus” och påpekar att upp-
draget som regeringen har gett 
Försvarsmakten är formulerat i 
presens. Alltså att försvara lan-

det och allierade nu och alltid, 
inte först från 2035 eller så.

Hur kan du som ÖB bidra till 
detta, att öka försvarsförmågan 
på kort sikt?

– I dialog med i första hand 
chefer för försvarsgrenarna 
och stridskrafterna. Med 
tydliga uppdrag, mätbara 
resultat och en öppen dialog. 
Och naturligtvis också genom 
att åstadkomma ett klädsamt 
tryck i organisationen med 
temat leverans. 

INTE SVÅRARE I DAG
Möjligen kan jobbet 
som ÖB framstå som särskilt 
utmanande i dag med tanke på 
de senaste årens utveckling i 
världen. Men Michael Claesson 

menar att uppdraget ju ser 
likadant ut, rent tekniskt, som 
det alltid gjort. Och han är inte 
säker på att det faktiskt är ett 
svårare jobb i dag än det varit 
tidigare. Den ökade uppmärk-
samheten på Försvarsmak-
ten och tilltagande resurser 
underlättar rimligen ”att lösa 
och få genomslag för kärnan i 
uppdraget 2024 än vad det var 
2005”. 

Men visst ser han utmaning-
arna.

– Jag vet att allt inte är 
perfekt, att vi har en historik 
där vi var mycket längre ner i 
diket än vad jag tror att folk i 
allmänhet förstår. 

– Och av det följer att vi 
måste ha ett ökat fokus på att 
försöka sy ihop det vi har, så 
bra som möjligt. Det ger oss 
under alla omständigheter 
bättre förutsättningar, bättre 
byggstenar för att ta oss vidare 
in i framtiden. 

’’ Vi har som organisation haft en besvärande 
tendens – som en följd av resursknappheten –att 

flytta lösningar på problem in i framtiden.’’
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CLAESSONS  
ENERGIKÄLLOR

Familjen. ”Det är en 
energikälla och en 
viktig bas. Jag träffade 
min fru Åsa tre månader 
innan jag ryckte in i 
lumpen. Så hon har varit 
med hela resan.”

Möten med personal. 
”Inte för att få 
solsken eller trevliga 
kommentarer, utan 
för att förstå hur man 
upplever sin roll och 
sina förutsättningar. 
Och jag är sådär löjligt 
intresserad av nästan 
allt som försiggår i den 
här försvarsmakten. 
Att gå förbi ett rum 
eller komma ut på en 
övning, hitta en liten 
detalj de ägnar sig åt 

och uppleva hur den 
här professionalismen 
strömmar emot en 
… Det är fokus på 
en liten detalj som 
spelar en viktig roll i 
ett stort sammanhang 
till slut. Det är oerhört 
fascinerande.”

Fysisk träning. 
”Styrketräning i 
gymmet, löpning på 
band och inte minst 
promenader i skog 
och mark. Jag hinner 
lätt med tre timmars 
fysträning i veckan.”

Musicerande och 
konserter. ”Jag spelade 
i hårdrocksband 
i ungdomen och 
spelar fortfarande 
för husbehov. Gitarr, 
bas och lite trummor 

– min fru gav mig ett 
eltrumset i julklapp 
för några år sedan. 
Favoritbandet är Iron 
Maiden.”

OM MICHAEL CLAESSON
 Blir Sveriges ÖB 

den 1 oktober.
 Född. 1 mars 1965 i 

Bankeryd.

Delar av karriären. 
1984 Värnplikt på 
I 19/P 5, som kompani-
befälselev på strv 103 
1997–99 Elev vid den 
tyska nationella gene-
ralstabsutbildningen
2002–03 Militärsakkun-
nig vid Försvarsdepar-
tementet
2005–09 Militär rådgi-
vare och biträdande/
ställföreträdande 

militärrepresentant vid 
Sveriges delegation vid 
Nato
2012–13 Chef för den 
24:e svenska kontin-
genten ingående i ISAF 
(FS 24) tillika taktisk 
chef för den multina-
tionella styrkan Task 
Force Northern Lights
2020–22 Försvarsmak-
tens Insatschef
2023–2024 Chef För-
svarsstaben 

Familj. Hustru Åsa 
Ekbom-Claesson och 
tre vuxna barn

På fritiden. ”Anlägger 
trädgård vid fritidshuset 
i Västergötland.”, ”Läser 
mycket, men inte längre 
så mycket som jag 
skulle vilja.”
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Text & foto Carl Wachtmeister/Försvarsmakten

YK ET GÅR FEL

Den skadade dykaren 
transporteras in till kajen för 

vidare omhändertagande.





För att kontrollera statusen 
på den skadade dykaren 
använder sig dykarledaren av en 
undersökningsmall.

Niklas Almlöf är chef för 
Försvarsmaktens Dykarskola och 
har en bakgrund som bland annat 
röjdykare och hjälmdykare sedan 
värnplikten för snart trettio år 
sedan.

Mats Svensson är senior 
dykarinstruktör vid Dykarskolan och 
kunde i år godkänna sin tjugofemte 
kull elever som genomförde den 
grundläggande dykarutbildningen. 
Mats är även en hängiven djup- och 
vrakdykare samt en väldigt erfaren 
fallskärmshoppare. ”Allt handlar om 
säkerhet och att behålla lugnet”, 
säger Mats.



DNC
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Dykaren blir väl omhändertagen av 
de blivande dykarläkarna.

Blivande dykarläkaren Cecilia 
Brehmer, till vardags läkare i Umeå.

Den skadade dykaren placeras 
i tryckkammaren för fortsatt 
behandling.

Stefan Ebrahimi instrueras av dykarinstruktören Petter Andersson.
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Text Hanna Wängemar/Marinstaben
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BO OM!
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Fullt fokus  
på uppdraget. 

Hundens skarpa 
sinnen är en viktig 

tillgång och i 
Försvarsmaktens 

tjänst. 
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som är rätt för just denne. För 
Sagazze får det inte bli för stort 
påslag av positiva känslor, 
då finns risken att det som 
just lärts in glöms bort, säger 
Daniel Fast. 

ALDRIG ENSAM PÅ JOBBET
För att arbeta vid Försvars-
maktens hundtjänstenhet krävs 
ett kunnande som kan ha häm-
tats in i den civila världen, eller 
inom den militära. Vid enheten 
finns mycket erfarenhet och 
kompetens samlad. 

– Här står man aldrig helt 
själv, det går alltid att få hjälp 

och stöd av kollegorna. En av-
görande egenskap för att trivas 
är att man gillar att vara utom-
hus. Väder och vind, kyla och 
hetta är en del av jobbet och 
man måste vara anpassnings-
bar. Det är självklart avgörande 
att kunna ha ett bra samarbete 
med militära förband där hun-
darna till sist ska tjänstgöra, 
säger Daniel Fast. 

En stor del av de hundar och 
dressörer som utbildas ska 
vidare till nya och befintliga 
krigsförband. Ett visst antal av 
de färdigutbildade hundarna 
fortsätter sin bana i civila 

myndigheter, Polismyndighe-
ten och Tullen är två exempel. 
De hundar som går vidare till 
civil tjänst får specialiserad 
utbildning inom respektive 
myndighet. I sammanhanget 
bör nämnas att Polismyndig-
heten också tar in hundar på 
egen väg. 

Försvarsmaktens Hundtjänst- 
enhet lyder under Luftstrids-
skolan i Uppsala och är en plats 
med stark egen karaktär. Det 
vilar ett sällsamt lugn över 
området i Märsta, hundarna 
står i centrum och det präglar 
enheten. 

På patrull! Hundföraren Kasper Andersson med hunden Sagazze på FHTE:s övningsområde i Märsta.
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HALLÅ DÄR löjtnant 
Linnea Lindkvist, pluton-
chef på 511:e GU-pluton 
på Upplands flygflottilj 
och fodervärd för För-
svarsmaktens Ticka 12 
månader.   

Varför är du 
fodervärd?

– Jag ser 
fodervärdsskapet som 
ett bra sätt att kunna 
ha hund under en 
kortare period, cirka 
ett år, samtidigt som 
hon får följa med till 
jobbet och förberedas 
inför kommande tjänst 

i Försvarsmakten i en 
liknande miljö.

Vad är det bästa?
– Det bästa är 

att få följa hundens 
utveckling från åtta 
veckors ålder fram till 
lämplighetstest och 
att under den perioden 
hjälpa hunden att hantera 
olika situationer och 
miljöer. Dessutom får jag 
mycket kunskap från min 
fodervärdskonsulent Åza 
Molnar, som hela tiden är 
ett bra stöd längs vägen. 

Vilka problem har du 
stött på?

– Ett av de stora 
bekymren har varit att få 

till ett hundtillstånd för 
kontoret inne på Uppsala 
garnison, att låta valpen 
sitta i hundgården är 
inte en lämplig miljö 
under den första tiden. 
Utan hundtillståndet blir 
det svårt att kombinera 
jobbet med att vara 
fodervärd. Men det har 
till slut löst sig och jag 
hoppas att det underlättar 
för fler fodervärdar i 
Försvarsmakten även i 
framtiden!

Linnea Lindkvist är 
fodervärd för andra 
gången, förra valpen 
är numera patrullhund i 
Hemvärnet.

Tjänstehunden Sagazze 
spetsar sinnena inför 

kommande patrull.

Daniel Fast, tf. chef vid 
utbildningsavdelningen 

på FHTE. 
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Kommersiella drönare går att 
upptäcka och störa ut med 
utrustning som är mycket enkel 
att använda.
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De system som marinen använder sig av kräver inte några särskilda förbandsenheter. Med en mycket kort utbildning 
kan systemet hanteras som ett slags enklare elektroniskt luftvärn.

Eftersom små drönare är svåra att upptäcka och följa med blotta ögat krävs elektroniska system som hjälpmedel.
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